
       

Utlåtande 2009:171 RII (Dnr 319-1623/2008) 

 

 

Arbetet med tillgängligheten i offentliga miljöer  
Motion av Abdo Goriya och Håkan Wahlén (båda s) (2008:56) 

 

 

Kommunstyrelsen föreslår att kommunfullmäktige beslutar följande 

Motionen (2008:56) av Abdo Goriya och Håkan Wahlén (båda s) om Arbe-

tet med tillgängligheten i offentliga miljöer anses besvarad med vad som 

anförs i detta utlåtande. 

 

 

 

Föredragande borgarrådet Ulla Hamilton anför följande. 

 

Ärendet 

 

Abdo Goriya och Håkan Wahlén (båda s) har i en motion (2008:56) tagit upp 

frågan med tillgängligheten i offentliga miljöer. Motionärerna anser att tio 

procent av de 11,4 miljarder kronor staden fick vid försäljningen av Centrum 

Kompaniet i Stockholm AB:s lokaler ska användas till en fond där medel ska 

kunna beviljas till näringsidkare och fastighetsägare som önskar tillgänglig-

hetsanpassa sina lokaler. Enligt motionärernas förslag ska kommunfullmäktige 

fastställa fondens ändamål och utse dess styrelse. Styrelsen skulle bestå av 

representanter från staden, handikapporganisationerna samt från företagar- och 

fastighetsägarorganisationer.  

Som stöd för förslaget refererar motionärerna till en ej namngiven under-

sökning om tillgängligheten på tre gator på Kungsholmen som visar att till-

gängligheten är låg. 

 



Beredning 

 

Ärendet har remitterats till stadsledningskontoret, fastighetsnämnden, miljö- 

och hälsoskyddsnämnden, stadsbyggnadsnämnden, trafik- och renhållnings-

nämnden, Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd, Östermalms stadsdels-

nämnd samt kommunstyrelsens handikappråd. 

Stadsledningskontoret anser att mycket gjorts för tillgängligheten men att 

det fortfarande finns sådant som kan åtgärdas. Enligt stadsledningskontorets 

uppfattning bör dock arbetet med tillgänglighet ingå som en naturlig del i det 

löpande arbetet. De 11,4 miljarder kronor som staden fick vid försäljningen av 

Centrum Kompaniet i Stockholm AB:s lokaler har använts till att betala stora 

delar av de lån koncernen hade. Enligt Redovisningsrådets rekommendation 

RKR 10.1. hade en avsättning i enlighet med motionärerna inte varit möjligt.  

Fastighetsnämnden har ej inkommit med svar på remissen. 

Miljö- och hälsoskyddsnämnden har ej inkommit med svar på remissen. 

Stadsbyggnadsnämnden anser att de frågor som tas upp i motionen inte 

ryms inom stadsbyggnadsnämndens ansvarsområde. Nämnden avstår därför 

från att besvara remissen. 

Trafik- och renhållningsnämnden är tveksam till att ge enskilda fastighets-

ägare och lokalinnehavare ekonomiska bidrag till åtgärder som de i lag är 

skyldiga att göra. Det finns andra sätt för staden att påskynda arbetet med till-

gängligheten till publika lokaler.  

Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd ser positivt på ett intensifierat ar-

bete med att förbättra tillgängligheten i offentliga miljöer. Nämnden anser 

dock att de krav på tillgänglighet som bland annat näringsidkare och fastig-

hetsägare är ålagda att uppfylla ska uppfyllas utan medel ur en fond. 

Östermalms stadsdelsnämnd anser att arbetet med tillgängligheten i offent-

liga miljöer är viktig och att det finns mycket kvar att åtgärda inom de offent-

liga miljöer som stadsdelsnämnden ansvarar för. 

Kommunstyrelsens handikappråd ställer sig bakom förslaget till finansiellt 

stöd till ombyggnad av privata publika lokaler för att skynda på utvecklingen 

mot ett tillgängligt samhälle. En förutsättning är givetvis att det inte finns lag-

liga hinder för det föreslagna förfarandet. 

 

Mina synpunkter 

 

Arbetet med att göra Stockholm tillgängligt för alla är mycket prioriterat för 

majoriteten. Sedan den dåvarande borgerliga majoriteten satte upp tydliga mål 

för arbetet med ett tillgängligare Stockholm år 1999 har nästan en miljard kro-



nor avsatts för detta ändamål. Många projekt har blivit framgångsrika genom 

ett gott samarbete med handikappråd och handikapporganisationer. Staden har 

åstadkommit mycket under projektets gång men samtidigt som Stockholm 

kommer att vara en av världens tillgängligaste städer år 2010 så kan vi inte slå 

oss till ro. För majoriteten handlar det nu om hur vi fortsätter att tillgängliggö-

ra vår stad även framöver.    

Motionärerna anser att tio procent av de 11,4 miljarder kronor staden fick 

vid försäljningen av Centrum Kompaniet i Stockholm AB:s lokaler ska använ-

das till en fond där medel ska kunna beviljas till näringsidkare och fastighets-

ägare som önskar tillgänglighetsanpassa sina lokaler. Jag anser i enlighet med 

Redovisningsrådets rekommendation RKR 10.1. att en avsättning för detta 

ändamål inte är möjligt (se krav på avsättning i stadsledningskontorets tjänste-

utlåtande). Jag anser dessutom att det är fel att ge enskilda fastighetsägare och 

lokalinnehavare ekonomiska bidrag till åtgärder som de i lag är skyldiga att 

göra.  

Det är dock viktigt att arbetet med tillgängligheten i den offentliga miljön 

fortgår.  

 

Bilagor 

1. Reservationer m.m. 

2. Motion (2008:56) om arbetet med tillgängligheten i offentliga miljöer 

 

Borgarrådsberedningen tillstyrker föredragande borgarrådets förslag. 

 

Reservation anfördes av borgarråden Roger Mogert (s) och Ann-Margarethe 

Livh (v) enligt följande. 

 

Vi föreslår kommunstyrelsen föreslå kommunfullmäktige besluta följande. 

1. Bifalla motionen. 

2. Därutöver anföra följande. 

 

Ambitionen att göra Stockholm till Europas tillgängligaste huvudstad 2010 har mer 

eller mindre lagts på is av den borgerliga majoriteten. Detta trots att situationen för 

funktionsnedsatta i Stockholm på många sätt fortfarande är otillfredsställande. En ökad 

privatisering av det offentliga rummet innebär också risk för ytterligare minskad till-

gänglighet i Stockholm. 

Arbetet med att uppnå målet om att vara världens mest tillgängliga huvudstad mås-

te intensifieras. Vi gör samma bedömning som stadsledningskontoret att arbetet med 

tillgänglighet bör vara en självklar del i det löpande arbetet. Ett finansiellt stöd mot-



svarande det som föreslås i motionen kan dock vara en viktig påskyndare i processen 

att öka tillgängligheten för alla medborgare.  

Motionärerna tar upp ett sätt som kan stimulera fastighetsägare och rörelseidkare 

att påskynda denna process vilket bör prövas för att uppnå målet. Medel skulle med 

fördel kunna användas för att åtgärda brister i den offentliga miljö, på samma sätt som 

Tillgänglighetsprojektet gjort det senaste decenniet. Ändamålet för en fond bör endast 
avse att stimulera extra insatser för ökad tillgänglighet utöver lagens krav och inte 

sådana enkelt avhjälpta hinder som enligt lagen ska åtgärdas av fastighetsägaren. Där-

utöver vill vi framhålla vikten av att stadsbyggnadsnämnden avsätter tillräckliga resur-

ser för att kunna följa efterlevnaden av föreskriften om enkelt avhjälpta hinder. 

Med hänvisning till vad som anförts ovan tillstyrker vi motionärernas förslag.  

 

Kommunstyrelsen delar borgarrådsberedningens uppfattning och föreslår att 

kommunfullmäktige beslutar följande 

Motionen (2008:56) av Abdo Goriya och Håkan Wahlén (båda s) om Arbe-

tet med tillgängligheten i offentliga miljöer anses besvarad med vad som 

anförs i detta utlåtande. 

 

 

Stockholm den 21 oktober 2009  

På kommunstyrelsens vägnar: 

S T E N  N O R D I N  

 

Ulla Hamilton 

Ylva Tengblad 

 

Reservation anfördes av Carin Jämtin, Tomas Rudin, Roger Mogert och Teres 

Lindberg (alla s), Emilia Hagberg (mp) och Inger Stark (v) med hänvisning till 

reservationen av (s) och (v) i borgarrådsberedningen. 

 



 

ÄRENDET 

 

Abdo Goriya och Håkan Wahlén (båda s) har i en motion (2008:56) tagit upp 

frågan med tillgängligheten i offentliga miljöer. Motionärerna anser att tio 

procent av de 11,4 miljarder kronor staden fick vid försäljningen av Centrum 

Kompaniet i Stockholm AB:s lokaler ska användas till en fond där medel ska 

kunna beviljas till näringsidkare och fastighetsägare som önskar tillgänglig-

hetsanpassa sina lokaler. Enligt motionärernas förslag ska kommunfullmäktige 

fastställa fondens ändamål och utse dess styrelse. Styrelsen skulle bestå av 

representanter från staden, handikapporganisationerna samt från företagar- och 

fastighetsägarorganisationer.  

Som stöd för förslaget refererar motionärerna till en ej namngiven under-

sökning om tillgängligheten på tre gator på Kungsholmen som visar att till-

gängligheten är låg. 

 

BEREDNING 

 

Ärendet har remitterats till stadsledningskontoret, fastighetsnämnden, miljö- 

och hälsoskyddsnämnden, stadsbyggnadsnämnden, trafik- och renhållnings-

nämnden, Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd, Östermalms stadsdels-

nämnd samt kommunstyrelsens handikappråd. Fastighetsnämnden och miljö- 

och hälsoskyddsnämnden har ej inkommit med svar på remissen. 

 

Stadsledningskontoret 

 

Stadsledningskontorets tjänsteutlåtande daterat den 1 december 2008 har i 

huvudsak följande lydelse. 

 

Staden har under den senaste tioårsperioden satsat över 1,2 miljarder kronor på att 

öka tillgängligheten. Dessa insatser har till stor del gjorts i tillgänglighetsprojektets 

regi. I ärendet ’’Världens mest tillgängliga huvudstad 2010’’ (dnr: 326-1144/2008) 

beskrivs stadens insatser närmare. Även om mycket gjorts för tillgängligheten finns 

fortfarande sådant som kan åtgärdas. Enligt stadsledningskontorets uppfattning bör 

dock arbetet med tillgänglighet ingå som en naturlig del i det löpande arbetet.  

De 11,4 miljarder kronor som staden fick vid försäljningen av Centrum Kompaniet 

i Stockholm AB:s lokaler har använts till att betala stora delar av de lån koncernen 

hade. Detta förbättrar stadens framtida ekonomi vilket kan vara särskilt värdefullt inför 

en kommande lågkonjunktur som även ger negativa ekonomiska effekter för staden. 

Om avsikten varit att göra en avsättning för detta ändamål är detta inte möjligt. Enligt 

Redovisningsrådets rekommendation RKR 10.1. I denna rekommendation från 2007, 



 

som är en skärpning mot tidigare rekommendation, redovisas följande krav på en av-

sättning: 

 staden har en befintlig förpliktelse (legal eller informell) som en följd av en eller 

flera inträffade händelser, 

 det är troligt att ett utflöde av resurser kommer att krävas för att reglera förpliktel-

sen samt 

 en tillförlitlig uppskattning av beloppet kan göras. 

 

Samtliga tre ovanstående villkor måste vara uppfyllda. 

 

Både staden och riksdagen har fattat beslut som gör att arbetet med att åtgärda en-

kelt avhjälpta hinder fortskrider i snabbare takt. Boverkets bestämmelser om enkelt 

avhjälpta hinder innebär att alla enkelt avhjälpta hinder för personer med nedsatt rörel-

se- eller orienteringsförmåga ska vara åtgärdade före utgången av 2010. I samband 

med att kommunstyrelsen den 24 september 2008 yttrade sig över Boverkets bestäm-

melser framhölls att detta är en prioriterad fråga i staden och arbetet med tillgänglighet 

fortsätter. I maj år 2000 antog riksdagen propositionen "Från patient till medborgare - 

nationell handlingsplan för handikapp politiken". Beslutet innebär bland annat att 

kollektivtrafiken bör vara tillgänglig för personer med funktionshinder år 2010 och 

enkelt avhjälpta hinder ska vara eliminerade samma år. Regeringen kommer att följa 

upp och utvärdera handlingsplanen år 2010. 

Stadsledningskontoret föreslår att kommunstyrelsen föreslår att kommunfullmäkti-

ge som svar på motionen överlämnar stadsledningskontorets tjänsteutlåtande. 

 

Stadsbyggnadsnämnden 

 

Stadsbyggnadskontoret avstår från att svara på remissen med följande moti-

vering 

 

Tillgängligheten i offentliga miljöer är en prioriterad fråga vid planeringen av nya 

stadsmiljöer och i stadsbyggnadsnämndens myndighetsutövning. Stadsbygg-

nadskontoret bedömer dock att de frågor angående finansieringen av önskvärda åtgär-

der, som tas upp i motionen, inte ryms inom stadsbyggnadsnämndens ansvarsområde.  

Kontoret avstår därför från att besvara remissen. 

 

Trafik- och renhållningsnämnden 

 

Trafik- och renhållningsnämnden beslutade vid sitt sammanträde den 20 

januari 2009 följande 

1. Trafik- och renhållningsnämnden besvarar kommunstyrelsens remiss med 



 

 kontorets utlåtande.  

2. Nämnden förklarar beslutet omedelbart justerat. 

 

Reservation anfördes av vice ordföranden Jan Valeskog m.fl. (s), bilaga 1. 

 

Särskilt uttalande gjordes av ledamoten Mats Lindqvist (mp) och ledamoten 

Kajsa Stenfelt (v), bilaga 1. 

 

Ersättaryttrande gjordes av ersättaren Hampus Rubaszkin (mp) och ersättaren 

Sebastian Wiklund (v) som instämmer i särskilt uttalande från (mp) och (v). 

 

Trafikkontorets tjänsteutlåtande daterat den 15 december 2008 har i huvud-

sak följande lydelse. 

 

Staden arbetar sedan flera år med att undanröja enkelt avhjälpta hinder och förbätt-

ra tillgängligheten på allmänna platser (gator, torg och parker) och i stadens byggnader 

och anläggningar. Även stat och landsting är i egenskap av fastighetsägare aktiva i sitt 

arbete med att förbättra tillgängligheten till och i sina fastigheter. Övriga fastighets-

ägare och lokalinnehavare ligger dock långt efter och flertalet bland dem har ännu inte 

gjort några förbättringar av tillgängligheten.  

Boverket har, på uppdrag av regeringen, lagt fram förslag för att påskynda arbetet 

med att undanröja enkelt avhjälpta hinder. I samband med detta arbete har Boverket 

övervägt det lämpliga i att föreslå en möjlighet till bidrag eller avdragsrätt för att sti-

mulera fastighetsägarna att undanröja enkelt avhjälpta hinder. Boverket har då funnit 

att det av flera skäl inte är lämpligt att införa en sådan allmän ekonomisk stimulans. 

Visserligen kan en ekonomisk stimulans troligen komma att öka intresset för att un-

danröja hinder men det framstår som orättvist mot dem som följt lagstiftningen och 

redan vidtagit åtgärder. Det kan också kortsiktigt stoppa upp arbetet i avvaktan på 

riksdagsbeslut om bidrag. Och sist men inte minst riskerar ett bidrag eller en avdrags-

rätt att markera att staten har ett individuellt perspektiv på handikappfrågorna – något 

som alla vill komma bort från. Handikappfrågorna är inte något särintresse utan bör 

ses ur ett generellt perspektiv. Boverket anser därför att eventuella ekonomiska stimu-

lanser i första hand bör gå till kommunerna för ett mer aktivt tillgänglighetsarbete 

genom förbättrad tillsyn och aktiv uppsökande verksamhet, med information och kun-

skapsspridning som en viktig del.  

Tillgänglighetsprojektet har från 2005 gjort årliga enkätundersökningar bland före-

tagare. På frågan om de känner till stadens mål att bli världens mest tillgängliga hu-

vudstad 2010 svarar hälften ja. På frågan om de känner till lagen om enkelt avhjälpta 

hinder svarar 40 procent ja. Men endast 15 procent av företagarna svarar att de har 

planer på att förbättra tillgängligheten. När företagarna med egna ord får lämna förslag 

på vad Stockholms stad kan göra för att fler ska förbättra tillgängligheten anger man i 



 

första hand information och aktiv rådgivning riktad direkt till berörda fastighetsägare 

och lokalinnehavare. Ekonomiska stimulanser nämns också, liksom förbättrad tillsyn 

och uppföljning.  

Trafikkontoret delar motionärernas uppfattning om behovet av att påskynda arbetet 

med att förbättra tillgängligheten till publika lokaler som butiker, restauranger, caféer 

mm. Frågan är hur staden kan stimulera fastighetsägare och lokalinnehavare att bli mer 

aktiva och undanröja hinder. Trafikkontoret är, av samma skäl som Boverket, tvek-

samma till att ge enskilda fastighetsägare och lokalinnehavare ekonomiska bidrag till 

åtgärder som de i lag är skyldiga att göra.  

Det finns andra sätt för staden att påskynda arbetet med tillgängligheten till publika 

lokaler. De informationsinsatser som gjorts under senare år kan utvecklas genom en 

mer aktiv uppsökande verksamhet med riktad information och rådgivning direkt till 

enskilda fastighetsägare och lokalinnehavare. Ett sådant arbete skulle kunna göras av 

stadsbyggnadskontoret, inom ramen för deras arbete med enkelt avhjälpta hinder, och 

samordnas med Tillgänglighetsprojektets information och rådgivning till ägare av 

publika lokaler. 

 

Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 

 

Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd beslutade vid sitt sammanträde den 

20 november 2008 följande 

1 Förvaltningens tjänsteutlåtande åberopas som svar till kommunstyrelsen. 
2 Paragrafen justeras omedelbart. 

 

Reservation anfördes av vice ordföranden Magnus Dannqvist (s), ledamöterna 

Mervi Mäkinen Andersson, Lennart Pöppel, Sonja Mogert (alla s), ledamoten 

Rosa Lundmark (v), bilaga 1. 

 

Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsförvaltnings tjänsteutlåtande daterat den 6 

oktober 2008 har i huvudsak följande lydelse. 

 

Förvaltningen är givetvis positiv till ett intensifierat arbete med tillgängligheten i 

offentliga miljöer. Enligt plan- och bygglagen (PBL) kap. 17 § 21a ska enkelt avhjälp-

ta hinder mot lokalernas och platsernas tillgänglighet och användbarhet för personer 

med nedsatt rörelse- eller orienteringsförmåga undanröjas. Föreskriften trädde i kraft 

den 1 juli 2001. Lagen omfattar bland annat befintliga byggnader som innehåller loka-

ler dit allmänheten har tillträde, exempelvis biografer, restauranger och affärslokaler. 

Med enkelt avhjälpta hinder avses sådana hinder som med hänsyn till nyttan av åtgär-

den och förutsättningarna på platsen kan anses rimliga att avhjälpa. De ekonomiska 

konsekvenserna får inte bli orimligt betungande för exempelvis fastighetsägaren eller 

näringsidkaren, vilka ansvarar för åtgärderna. I första hand ska tillgängligheten lösas 



 

inom den egna fastigheten, endast i undantagsfall kan åtgärder på gatumark exempel-

vis ramper komma ifråga. Om det av t.ex. ekonomiska skäl finns anledning att senare-

lägga undanröjandet så är detta möjligt, en ekonomisk plan bör då upprättas. Det är 

kommunens ansvar att övervaka efterlevnaden av PBL, aktiva tillsynsinsatser från 

kommunens sida eller anmälningar från allmänheten behövs. I Stockholms stad är det 

Stadsbyggnadskontoret som har myndighetsansvaret i denna fråga. Förvaltningen 

finner det, mot bakgrund av vad som ovan nämnts, därför inte helt rimligt att starta en 

fond ur vilken medel ska kunna sökas av bland annat näringsidkare för att dessa ska 

uppfylla de krav på tillgängligheten i offentliga miljöer som de är ålagda att uppfylla 

enligt lag. Förvaltningen anser istället att tillsynsinsatser är det medel som bör nyttjas 

för att kontrollera efterlevnaden beträffande kraven på tillgängligheten. 

Utifrån målet att Stockholm ska vara världens mest tillgängliga stad 2010 samt de krav 

på tillgänglighet som på uppställs i flera lagrum har Trafikkontoret utarbetat en hand-

bok för utformning av en tillgänglig och användbar miljö ”Stockholm – en stad för 

alla”. Handboken kan användas av bland annat näringsidkare och fastighetsägare som 

är i behov av konkreta och handfasta råd om hur tillgängligheten i offentliga miljöer 

kan förbättras. Det torde också ligga i näringsidkarens intresse att arbeta med tillgäng-

ligheten av sina lokaler för att öka antalet kunder. Förvaltningen ser därför att ett fort-

satt aktivt samarbete mellan näringsidkare, fastighetsägare och Stockholms stad är en 

förutsättning för att arbetet med ökad tillgänglighet ska fortskrida och för att nå målet 

om världens mest tillgängliga stad 2010. 

 

Östermalms stadsdelsnämnd 

 

Östermalms stadsdelsnämnd beslutade vid sitt sammanträde den 20 novem-

ber 2008 följande 

3. Nämnden godkänner och överlämnar detta tjänsteutlåtande till kom-

munstyrelsen som svar på remissen. 

4. Paragrafen förklaras omedelbart justerad 

 

Särskilt uttalande gjordes av vice ordförande Rolf Lindell m.fl. (s), ledamöter-

na Marion Sundqvist (mp) och Berit Bornecrantz Dias (v), bilaga 1. 

 

Östermalms stadsdelsförvaltnings tjänsteutlåtande daterat den 27 oktober 

2008 har i huvudsak följande lydelse. 

 

Stadsdelsförvaltningen anser att arbetet med tillgängligheten i offentliga miljöer är 

viktig och att det finns mycket kvar att åtgärda innan de offentliga miljöer som stads-

delsnämnden ansvarar för.  

Stadsdelsförvaltningen har ett mycket gott samarbete med trafikkontorets tillgäng-

lighetsansvariga vid nyanläggning och underhåll av stadsdelens parker och får ofta ett 



 

tillskot för det ändamålet ur stadens tillgänglighetsanslag. Det kan gälla förbättringar 

av lekplatser för att underlätta för rullstolsburna att använda lekplatsen eller för att 

tillgänglighetsanpassa parkbänkar med handtag.  

Näringsidkare och fastighetsägare har förvaltningen inget samarbete med i dessa 

frågor.  

För stadsdelsförvaltningen har det ingen betydelse varifrån medlen tas för tillgänglig-

hetsåtgärder. 

 

Kommunstyrelsens handikappråd 

 

Kommunstyrelsens handikappråd beslutade vid sitt sammanträde den 27 

november 2008 att lämna följande yttrande 

 

Rådet har fått möjlighet att lämna synpunkter på motionen och vill därför 

lämna följande kommentarer. 

Motionären pekar i sin motion på de problem som finns i Stockholm liksom i 

andra städer i Sverige och rådet ställer sig gärna bakom förslaget till finansiellt 

stöd till ombyggnad av privata publika lokaler för att skynda på utvecklingen 

mot ett tillgängligt samhälle. En förutsättning är givetvis att det inte finns lag-

liga hinder för det föreslagna förfarandet. 

Idealet är emellertid att varje sektor i samhället utformar sin verksamhet så 

att den blir tillgänglig för alla medborgare. Detta slås också fast i den Natio-

nella handlingsplanen för handikapp politiken: 

 

”En av de grundläggande principerna inom svensk handikapp politik är den så 

kallade ansvars- och finansieringsprincipen. Den innebär att varje sektor i 

samhället skall utforma och bedriva sin verksamhet så att den blir tillgänglig 

för alla medborgare, inklusive personer med funktionshinder. Kostnaderna och 

de nödvändiga anpassningsåtgärderna skall finansieras inom den ordinarie 

verksamheten.” 

 

Möjligheterna att vara delaktig i samhället är en demokratisk rättighet. Den 

rättigheten nås inte med det tillgänglighetsarbete som staden och andra offent-

liga verksamheter bedriver. Varje sektor inom samhället måste bidra. Ett fi-

nansiellt stöd under en övergångsfas kan möjligen hjälpa till att påskynda ut-

vecklingen. 

 

Paragrafen justerades omedelbart. 

 



 

Bilaga 1 

RESERVATIONER M.M. 

 

Trafik- och renhållningsnämnden 

 

Reservation anfördes av vice ordföranden Jan Valeskog m.fl. (s) enligt följan-

de  

 

1. Kontorets förslag till beslut bifalls delvis. 

 2. Därutöver anförs följande: 

Kontorets resonemang om att kommunen inte skall ta på sig kostnader som egent-

ligen är de privata fastighetsägarnas är helt rimlig. Motionen anför dock att privata 

fastighetsägare ska kunna söka medel ur fonderade pengar, men inte att alla medel ska 

gå till detta. Medel skulle med fördel kunna användas för att åtgärda brister i den of-

fentliga miljö, precis på samma sätt som Tillgänglighetsprojektet gjort det senaste 

decenniet. Dessutom har motionärerna inte sagt hur en eventuell finansiering av åtgär-

der i privata fastigheter ska går till. Enligt vår mening skulle det kunna utformas som 

en stimulans, och inte som en ren finansiering. Det bör också gälla större åtgärder och 

inte sådana enkla hinder som enligt lagen ska åtgärdas av fastighetsägaren. Utifrån 

detta bör motionen kunna tillstyrkas. 

 

Särskilt uttalande gjordes av ledamoten Mats Lindqvist (mp) och ledamoten 

Kajsa Stenfelt (v) enligt följande 

 

Det är tråkigt att arbetet med ökad tillgänglighet i Stockholm – ”Världens mest 

tillgängliga stad” inte har kommit längre. Trafikkontoret har dock, möjligen med några 

undantag, inom sitt ansvarsområde inget att skämmas över. Däremot så behöver sta-

den, vid exploatering, bygglov och tillståndsgivning till ombyggnad och upplåtelser 

ställa betydligt hårdare krav avseende tillgänglighet på olika aktörer i Stockholms stad. 

 

Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 

 

Reservation anfördes av vice ordföranden Magnus Dannqvist (s), ledamöterna 

Mervi Mäkinen Andersson, Lennart Pöppel, Sonja Mogert (alla s), ledamoten 

Rosa Lundmark (v) enligt följande  

 

1 Motionen bifalles. 
2 Därutöver vill vi framföra följande. 

 



 

Arbetet med att uppnå målet om att vara världens mest tillgängliga stad måste in-

tensifieras. Motionären tar upp ett sätt som kan stimulera fastighetsägare och rörelse-

idkare att påskynda denna process vilket bör prövas för att uppnå målet. 

Ändamålet för en fond bör endast avse att stimulera extra insatser för ökad till-

gänglighet utöver lagens krav, till exempel när en tillgänglighetsåtgärd bedöms vara 

orimligt betungande för företagaren och denne därmed inte omfattas av föreskriften 

om enkelt avhjälpta hinder eller annan lämplig lagstiftning. 

Endast företag som uppfyller sociala krav, kollektivavtal och krav på etiska avtals-

villkor bör komma ifråga för bidrag, liksom att ILO:s åtta grundläggande konventioner 

om mänskliga rättigheter i arbetslivet ska följas. Företag som själva har möjlighet att 

bekosta tillgänglighetsåtgärder ska inte kunna få bidraget. 
Därutöver vill vi framhålla vikten av att stadsbyggnadsnämnden avsätter tillräckli-

ga resurser för att kunna följa efterlevnaden av föreskriften om enkelt avhjälpta hin-

der.”  

 

Östermalms stadsdelsnämnd 

 

Särskilt uttalande gjordes av vice ordförande Rolf Lindell m.fl. (s), ledamöter-

na Marion Sundqvist (mp) och Berit Bornecrantz Dias (v) enligt följande 

 

Syftet att öka stadens resurser för tillgänglighetsförbättrande insatser är viktigt. Ett 

alternativ till att inrätta en särskild fond vore att staden beslutar att öka anslaget för 

den befintliga verksamheten för tillgänglighetsfrågor med motsvarande andel av köpe-

skillingen i samband med försäljningen av Centrumkompaniet. 

 

 



 

 

Bilaga 2 

 

KOMMUNFULLMÄKTIGE 

Motioner 

 

 

2008:56 

  

  

2008:56 Motion av Abdo Goriya och Håkan Wahlén (båda s) om 

arbetet med tillgängligheten i offentliga miljöer 

Dnr 319-1623/2008 

 

Stockholm ska vara världens mest tillgängliga stad 2010. Tiden börjar bli 

knapp för att nå målet. Vid en nyligen gjord undersökning efter tre centrala 

gator på Kungsholmen hur det ser ut med tillgängligheten för rörelsehindrade 

till publika lokaler som banker, mäklarkontor, restauranger, caféer, systembo-

lag och apotek konstaterades att 82% av de kontrollerade lokaler inte var till-

gängliga för rullstolsburna. 

 Bäst tillgänglighet, 100%, hade Systembolaget och Apoteket. Räknas dessa 

bort ökar otillgängligheten när det gäller övriga publika lokaler. 

 Den låga tillgängligheten beror inte på en negativ inställning från rörelseid-

karna eller fastighetsägarna. Det är finansieringen av nödvändiga åtgärder som 

hämmar utvecklingen. 

 Vid stadens försäljning av Centrumkompaniets anläggningar till Boultbee 

erhöll staden en köpeskilling på 11,4 miljarder kronor.  

 Jag föreslår att 10% av köpeskillingen läggs som grundplåt i en fond för 

tillgänglighet och miljöförbättringar. Fonden ska kunna bevilja medel till när-

ingsidkare och/eller fastighetsägare som önskar göra insatser för ökad tillgäng-

lighet eller för miljövärnande åtgärder. 

 Kommunfullmäktige fastställer fondens ändamål, utser dess styrelse som 

bör bestå av ledamöter representerande staden, samt ledamöter enligt förslag 

från företagar- och fastighetsägarorganisationer samt handikapporganisatio-

nerna. 

 

Stockholm den 16 juni 2008 

 

Abdo Goriya Håkan Wahlén 

 


